
30 sor 
a vállalkozásról 

Ismerősömet ún. „megszállott" horgászként tartja számon a köz-
vélemény, ami korántsem változtat azon a tényen, hogy időnként hú-
zódozik kedvenc sportjától, fél elindulni horgászni, fél vállalkozni. A 
horgászat ugyanis vállalkozás, mely jelentős előkészületekkel bír, s 
ezeknek megfelelő eredménnyel igyekszik járni. Namármost, ha az 
eredmény nincs arányban az előkészületekkel, neadjisten elmarad — a 
vállalkozás veszteséges, a vállalkozó pedig vesztes. A vesztes vesztesé-
ge kétféle: anyagi és erkölcsi. A nyagi: a befektetett pénz és idő nem té-
rül meg, elvész. Erkölcsi: az eredmény nélkül hazatérő horgászt rend-
szerint háromszor röhögik ki, 1. a sporttársak a parton, 2. a szembejö-
vők a visszaúton, 3. a család pedig otthon. S mindez miért? Mert a vál-
lalkozás eredménye szembeötlő és abszolút: vagy van hal, vagy nincs; 
közles megoldás nem lehetséges. — Ismerősöm lelki szemei előli oly 
erőteljes képzteket öltve lebeg a fönti gondolatmenet, hogy időnként 
— s ez félelmetes — inkább lemond a betervezeti hogászatról, azaz: 
ncin vállalkozik. De ha mégis, a vázolt nehézségek tudatában már jó 
előre vesztesnek érzi magái, eleve defenzívából indul. Még csak nem is 
nulláról, hanem valahonnét a negatív tartományból. — Ismerősöm 
persze tudja, hogy a vállakózásnak is megvan a maga koreográfiája, 
amit gyakorolni kell. Hiszen törvényként mondható ki: önmaga helyes 
megismétlésével minden begyakorolható. Helyes ismétlésen a hibás 
megoldások jó megoldásokkal való felcserélése és behelyettesítése ér-
tendő. S hogy mi a hibás és mi a jó? Az elemzés meg a próbálgatás sok 
mindenre rávezethet, s a leginkább bevált megoldás rutinná fejlesztése 
olyannyira megerősítheti a vállakozót, hogy az a pozitív tartomány-
ból, eleve offenzívából indul. — Vagy nem. Sokféle ember ét, s van, 
aki tényleg jobban leszi, hogy ha nem szükséges föltétlenül, inkább 
nem vállalkozik. 

— efesé — 

Bemutatkozik: 
a BTK dékánja 

Ösztöndíjjal 
Manchesterben 

(Folytatás) 

Első kirándulásunk színhelye a chatsworih-i kastély volt. Egykor a de-
vonshire-i grófok és hercegek pompás lakóhelye, ma turista paradicsom ez a 
csodás környezetben fekvő nemesi hajlék. Belül gazdagon diszitett hálóter-
mek, társalgók és ebédlők ejtik ámulatba a látogatót. A legfelső emeletről 
gyönyörű panoráma nyílik a környező parkra, melyet egy domboldalról le-
csorgó és kis, teraszos vízesésekben megtörő patak oszt ketté. 

A következő kiruccanáson a „szomszédba", Liverpoolba röpített ben-
nünket a busz. Ha az ember Liverpoolban jár, természetes, hogy először a 
Beatles-emlékekre kíváncsi. Ezek a belvárosban szinte egy utcában (Matthew 
Street) találhatóak a Beatles-bolttal együtt. Sajnos a múzeum — anyagi okok 
miatt — zárva tart és hamarosan átköltözik az Egyesült Államokba, Texas-
ba. Csak átmenetileg — remélik a liverpooliak. De azért akad itt más látniva-
ló is. Ez az egyetlen város Nagy-Britanniában, melynek két katedrálisa van. 
Egy régi protestáns és egy kúpra emlékeztető, betonból épült modern katoli-
kus templom. 

A harmadik kirándulás is nagyon érdekesnek, látványosnak ígérkezett 
— nem is csalódtunk. Másfél óra utazás a gyönyörű dimbes-dombos tájon és 
megérkeztünk a Laké District-be (Tóvidék) a windermere-i tóhoz. A híres an-
gol tavi-költők (Wordsworth és Coleridge) éltek és alkottak ezen a tájon. A 
tavak környéke ma már kirándulóparadicsom. 

Persze nem csak a hétvégeken történtek érdekes dolgok. Aki először jár 
ebben a szigetországban két dolgot biztosan szokatlannak talál: a közleke-
dést és az időjárást. 

Tudom ugyan, hogy jobbról jön a jármű mégis a beidegződés győz és a 
járdáról lelépve balra nézek (Londonban egy pár helyen már ki is irták az út-
testre: Nézz balra!). Innen adódik az a vizió is, hogy a közeledő járműben 
nem ül senki a sofőr helyén. 

Manchesterben elég jó a tömegközlekedés. A double-decker-ek (emele-
tes autóbuszok) sűrűn járnak a központban, de a külvárosok mindegyikébe is 
eljutnak. Ahhoz, hogy egy busz megálljon a megállóban nem elég az, ha ott 
utas vár. Nagy meglepetésünkre, stoppolni kell a helyijáratokat, addig kell 
integetni a vezetőnek (noha nem is ismerősünk), amíg el nem kezd leindexelni 
a buszraváró előtt. Leszállásnál elég odaállni az ajtóhoz ugyanis egyéb jelző-
eszköz nincs az autóbuszon (csak a londoni buszokon láttam csengőt erre a 
célra). Sajnos az is furcsa volt nekem, egy magyarnak, hogy az angolok udva-
riasan sorba állnak a megállóban — nem nyomják és tapossák egymást mint 
nálunk. 

Eddig nem értettem, az angolok miért beszélnek oly sokat az időjárás-
ról. Ez a pár hét a szigetországban azonban teljesen világossá tette a választ. 
Szegény angol meteorológusokat még többet szidhatják mint nálunk! Estén-
ként igen jókedvűen magyarázzák a másnapi időjárást — de szinte sosem ta-
lálják el. Ez nem is csoda, hiszen iszonyú gyorsan változik az idő. Ragyogó 
napsütésnél (ilyenből kevés van!) is tanácsos esernyőt magunknál tartani, hi-
szen eső bármikor valószínű. E klima pozitívumai között említendő viszont, 
hogy nincs szúnyog (legyet is csak hármat láttam négy hét alatt) és — amint 
már említettem —, hogy gyönyörű zöld a táj. 

S ha már a magyartól eltérő dolgoknál tartunk, az angol mozibajárók 
szokásairól feltétlenül szólni kell. Angliában képtelenség lekésni egy film ele-
jét. Egy átlag mozielőadást a következők előzik meg. A meghirdetett kezdési 
időpontban nem a film, hanem a filmelőzetesek kezdődnek. Ezután a (két 
hét elteltével) már jól ismert reklámok ismétlődnek, néhány helyi ajánlattal 
(például a mozitól három percnyire lévő kínai étteremé) kiegészülve. Most 
már — gondolja a gyanútlan külföldi — a film jön. De nem! A vászonról va-
lamelyik híres színész a fogyatékos gyerekek javára történő adakozásra szólít 
fel és a széksorok között körbejár a persel.y. Ekkor megszólal egy hang: itt 
az idő egy hamburgerre, hot-dogra, kólára stb. stb. — és az engedelmes an-
gol mozibajáró feláll és sorbaáll a mozgóárus előtt. Amíg a sor el nem fogy, 
nincs filmkezdés. Mindezek után azt hiszem érthető, hogy kárörvendve szem-
léltem egy tőlem öt méterre ülő arabot, aki — miután ráöntötte a fagylaltot a 
nadrágjára — félhangos — és feltehetően cifra — káromkodások kíséretében 
próbálta lekaparni azt. 

Az ilyen szokások következtében aztán az angol mozik rettentően sze-
metesek és — mivel dohányozni általában a jobb oldal kivételével szabad — 
néha füstösek is. Bár lehet, hogy a magyar mozinézők is vállalnák az ottani 
állapotokat, ha azokat az angolhoz hasonló filmkínálat kísérné. 

Hát ennyit — terjedelmi okok miatt a messzi Angliáról és kivánom az ol-
vasónak, hogy például ott a helyszínen bosszankodhasson az angol mozik ál-
lapotán és élményekben legalább annyira gazdagon térhessen haza a „ködös 
Albion"-ból mint a krónikás. 

LACZKÓ SÁNDOR 

A IX—XIV. század magyar „his-
tóriájával" és a történelem segédtu-
dományaival foglalkozik dr. Kristó 
Gyula, aki igen fiatalon ért el tudo-
mányos sikereket: 1962-ben, 23 éves 
korában doktprált, 30 esztendősen 
lett a törénettudomány kandidátusa, 
38 évesen a történettudomány dok-
tora. Hosszabb közéleti aktivitás 
után állami funkcióban a bölcsészek 
dékánhelyetteseként egy évtizeddel 
ezelőtt kapcsolódott be az egyetemi 
közéletbe. A hetvenes évek végén és 
a nyolcvanas évek első felében a JA-
TE rektorhelyetteseként, majd rek-
toraként tevékenykedett. A bölcsé-
szettudományi kar irányításával 
1987. július l-jén bízták meg. 

— A volt rektor miért vállalta a 
dékánságot? 

— Egy rektor főleg az egyetem 
egészét érintő kérdésekben kénysze-
rül elméleti szintű döntések megho-
zatalára, a dékánnak inkább opera-
tív ügyekben kell döntenie. A közeg 
is más, amelyben mozognia kell: a 
dékán egy kar egészével érintkezik, 
így nagyobb az ütközés lehetősége is. 
Természetesen a követelmények szá-
mos ponton azonosak. A türelem, a 
megértés, sőt az empátia (a beleérző 
képesség) szerintem ma a legfonto-
sabb vezetői tulajdonságok közé tar-
tozik. Dékáni megbízatásomat szol-
gálatnak tekintem. Annak vagyok a 
híve, hogy a vezetői szolgálat rövid, 
de intenzív legyen. 

— Meglehetősen feszült politikai 
légkörben vállalt ismét vezetői teen-
dőt. Mi a dékán stratégiája? 

— Feszültségforrás mindig van 
egy olyan intézményben, ahol két-
száz embor dolgozik és 850 nappali 
tagozatos diák tanul. Az az időszak 
pedig, amiben most élünk, kivált-
képpen alkalmas új feszültséggócok 
kialakulására. Gondolom, példaként 
elegendő a béremelés szerény mérté-
két, egyáltalán a felsőoktatásban 
dolgozók egzisztenciális problémáit 
említenem. Ezért úgy vélem, most vi-
gyázni kell az emberek hitére, bizal-
mára, türelmére. Stratégiánk csak az 
lehet, hogy az alaptevékenységet: az 
oktató-nevelő és a tudományos ku-
tató munkát jól végezzük, az élet ál-
tal kialakított mederben folyjon a te-
vékenységünk. Nem a kísérletezés 
időszakát éljük. 

— A dékánhelyettessége óta eltelt 
tíz esztendő alatt a bölcsészkaron 
végbement változások közül mit 
emelne ki? 

— A legnagyobb változást a fia-
talság magatartásában tapasztalom. 
Egy évtizeddel korábban jobban 
szót lehetett érteni a hallgatókkal. 
Nyitottabbak, készségesebbek vol-
tak. A mai egyetemisták bizonyos 
szempontból felkészültebbek, mint 
elődeik, hiszen például többen és 
jobban beszélnek idegen nyelveket, a 
szakma iránti érdeklődésük is figye-
lemreméltó, ám a közösségektől el-
fordultak, individuálisabbak lettek. 

— ön szerint miért nem tud meg-
felelni az egyelem a hallgatók elvárá-
sainak ? 

— A társadalom számára közöm-
bös, hogy ki milyen eredménnyel tá-
vozik a felsőoktatási intézményből, 
az állásokat nem a tanulmányi érde-
mek alapján ítélik oda. Ezt az ellent-
mondást hamar megtapasztalják a 
diákok. Régebben az értelmiségi kar-
rier csúcsát jelentette szakmailag és 
anyagilag egyaránt, ha valaki 
„benn" maradhatott az egyetemen 
oktatóként. Manapság az utánpótlás 
lehetősége szűkös, jórformán csak 
az eltávozott idős tudósok helyére 
jöhetnek a fiatalok. De az egyetemi 
oktatókat fölháborítóan alulfizetik, 
alacsony életnívóra kénytelenek be-
rendezkedni. A pedagógus pálya 
sem vonzó, hiszen ez az értelmiségi 
csoport az, amelyet — a „nemzet 
napszámosaként" — a parktakarí-
tástól a kirándulásszervezésig min-
denre lehet kötelezni. 

— Mit lehel az állami vezetés 
azért, hogy a BTK dolgozói jobban 
érezzék magukat? 

— Az ide bekerülő pályakezdők 
sokban magukra vannak hagyatva. 
Például lakáshoz jutásukért az egye-
tem nagyon keveset tud tenni. A 
munkafeltételek bizonyos szempont-
ból javultak, hiszen az Ady téri épü-
leten belül terjeszkedhetett a kar: új 
tanári szobákat, szemináriumi helyi-
ségeket sikerült kialakítani. Az ide-
gen nyelvi oktatási reform révén, a 
80-as évek „boldog elején" a megnö-
vekedett feladatok ellátására új ál-
láshelyeket kaptunk. Ezzel szemben 
pl. a magyar, a történelem, a latin 
oktatásának korszerűsítését — mivel 
a 80-as évek „zordon közepén" va-
gyunk — úgy kell megoldanunk, 
hogy egyetlen új oktatási álláshellyel 
sem gyarapodhatunk. Ez a helyzet a 
karon nyilvánvalóan feszültséget 
szült. A munkafeltételek romlását 
jelenti, hogy a szűkös anyagi ellátás 
miatt a BTK legfontosabb termelési 
eszközét, a könyv- és folyóiratállo-
mányt nem gyarapíthatja a szükség-
leteknek megfelelően. A pozitívu-
mok közé tartozik, hogy — az 
OTKA infrastrukturális pályázatá-
val — sikerült elérni: hét számítógé-
pet helyeztek üzembe a karon, illetve 
hamarosan működni fog az a lézer-
nyomtató, mellyel a kari kiadványo-
kat — többek között a fennállásuk 
30. évfordulóját ünneplő actákat — 
fogjuk előállítani. A dékánságom 
idején milyen változás várható? At-
tól függ, hogy az ország gazdasági 
helyzete miképpen alakul. Az vi-
szont tény, hogy módosítani kéne 
azt a szemléletet, mely szerint itt 
„nem folyik közvetlen termelő tevé-
kenység". Hátrányosan érint minket 
erkölcsileg és anyagilag egyaránt az 
„improduktív" — bélyeg. Be kéne 
látni, hogy az oktatás fejlesztésére 
fordított beruházás hosszú távon 
többszörösen megtérül. 

— Jelenleg mekkora összegből 
gazdálkodhat a BTK? 

— Költségvetési keretünk közel 19 
millió forint. Ám ebből 15 millió fo-
rintot munkabérre, jutalomra, szoci-
ális és egyéb segélyre kell fordíta-

nunk. Csak a fennmaradó mintegy 
3,5 milliót oszthatjuk fel a tanszékek 
között. A tudományos kutatási fej-
lesztési alapunk 1 millió 713 ezer fo-
rint, de ennek döntő része szintén 
munkabérre megy el, s csupán 565 
ezer forintot oszthatunk föl 22 tan-
székünk között. Anyagi lehetősége-
ink siralmasak, holott évente száz-
egynéhány tanárt adunk ennek az 
országnak. 

— ön fiatalon ér! el szakmai sike-
reket, s ez a bölcsészettudományok 
művelői közül keveseket jellemez. 
Jelenleg a Középkori Magyar Törté-
neti Tanszék vezetője. Tudományos 
munkásságát az utóbbi időben egy-
re-másra megjelenő tanulmányköte-
teiből jól ismerhetik a magyar rég-
múlt iránt érdeklődők. A szakmai és 
a közéleti tevékenységei ön hogyan 
tudja összeegyeztetni? A történei tu-
dományok területén most mivel fog-
lalkozik? 

— Nagy áldozat árán lehet szín-
vonalas szakmai, ugyanakkor ered-
ményes közéleti tevékenységet foly-
tatni. Az én szerencsém talán az, 
hogy jól tudok gazdálkodni az 
időmmel: 10 perc alatt is képes va-
gyok számomra értékelhető ered-
ményt hozó munkát végezni. Az 
Anjou-kor 87 esztendejének 45 ezer 
oklevelét 22 munkatársammal 
együtt dolgozzuk fel. A készülő ok-
levéltárnak főszerkesztője és egy 
kötet összeállítója vagyok. A déká-
ni teendők ellátása mellett is jól ha-
ladok a munkámmal, hiszen öt perc 
alatt is el lehet olvasni néhány szót 
az épp vizsgált oklevélből. Egy má-
sik nagy vállalkozás, A magyar föld 
és nép korai történetének enciklopé-
diája létrehozásában is közreműkö-
döm. A háromezer címszavas enci-
klopédia egyik főszerkesztője va-
gyok, illetve 120 címszó megírása 
volt a feladatom. A rám eső résszel 
már elkészültem, most a többi szer-
ző által fogalmazott szócikkeket né-
zem át. Egy-egy ilyen 10—45 soros 
szöveg elolvasására pedig 10 perc 
„szabadidő" is elegendő. Mindkét 
vállalkozás a 90-es évekre eredmé-
nyez több nyomtatott kötetet. El-
lenben a tavaszi könyvhétre várható 
A vármegyék kialakulása Magyar-
országon című könyvem, ugyanak-
kor jelenik meg Makk Ferenccel kö-
zösen írt, jelenleg az IPM-ben foly-
tatásokban olvasható Az Árpád-há-
zi uralkodók című, 28 életrajzot tar-
talmazó kötetünk. 

Ú. I. 

Fuksz Lehel képei Szegeden 
A Szegedi Egyetem rendszeresen 

közölte és közli a városunkban vég-
zett, Budapesten élő festő-grafikus 
Fuksz Lehel képeit. Szegedi kiállítá-
sa október 20-án nyilt meg a Bartók 
Béla Művelődési Központban. A tár-
lat, melyei Korga György festőmű-
vész nyitott meg, november 15-ig te-
kinthető meg. 
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